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گفت وگو

لیلی فرهادپور از روزنامه نگاران قدیمی اســت که خرداد 
امســال به عنوان بازرس انجمن صنفــی روزنامه نگاران 
انتخاب شــد. او گزارشی ۲۵ صفحه  ای شــامل ۱۶ هزار 
کلمه منتشر کرده و در آن جزئیات فعالیت و اتفاق هایی 
را که در انجمن صنفی روزنامه نگاران در سال های گذشته 
رخ داده، روایت و تحلیل کرده اســت. ایــن گزارش از 
بخش های مهمی تشکیل شده است که می تواند به عنوان 
یکی از منابع تحلیلی، در ارزیابــی رفتار صنفی در ایران 
استفاده شود و در آسیب شناسی آن مورد توجه قرار گیرد. 
این گزارش جزئیــات فراوانی دارد که با نگاه تیزبین یک 
روزنامه نگار قدیمی شکل گرفته است. امسال خردادماه، 
انجمــن صنفی روزنامه نــگاران، اعضــای هیئت مدیره 
جدیدش را شــناخت. این انجمن هنوز نتوانســته ثبت 
شود؛ اما مســائلی که لیلی فرهادپور در گزارشش مطرح 
کرد، نشــان داد که راه برای انجــام فعالیت های صنفی 
نمی تواند به آســانی ممکن باشد. لیلی فرهادپور به چند 

سؤال ما درباره این گزارش پاسخ می دهد.

 این گزارش با جزئیات دقیق نوشــته شده است،  �
ضرورت نوشتن این گزارش به این شکل چه بود؟

تعهد من بــه «روزنامه نگاری» اولیــن و محکم ترین 
انگیزه نوشتن بود. اینکه ما روزنامه نگار هستیم و تشکل 
صنفــی روزنامه نگاری باید خــود را متعهد به گزارش و 
ثبت تاریخــی روند ها، اتفاقات و مشــکلات بداند. تاریخ 
مطبوعــات را همیــن گزارش ها می ســازد و جریانات و 
مشــکلات درونی و بیرونی تشکل های صنفی هم جزئی 
از این تاریخ اســت. متأســفانه نمی دانــم با چه منطقی 
تاکنــون از فعالیت هــای انجمن های صنفــی خودمان، 
هیچ گاه گزارشــی نظیر این تدوین و منتشــر نشده است. 
به نظــر من حتی گزارش هایی کــه از طرف هیئت مدیره 
و بازرســان یک تشــکل روزنامه نگاری بــه مجمع ارائه 
می شــود، نیز باید تفاوت ماهوی و شکلی با گزارش مثلا 
صنف آرایشــگران (با احترام به این صنف) داشته باشد، 
نه اینکه گزارش های مان هم مانند اساســنامه مان درگیر 
«تیپ» بودن شود. من در پیشگفتار گزارشم کاملا تصریح 
کردم که: در راســتای کنش صادقانه مدنــی، باور بر این 
است که تا وقتی عملکرد این نهادهای صنفی در بوته نقد 
قرار نگیرد. ما در مقام کنشگران مستقل، قادر به کنشگری 
مدنی شایسته نخواهیم بود. از این رو برای ثبت در تاریخ، 
گزارش زیر تهیه شــده تا در قالب گزارشــی تحقیقی در 
امر روزنامه نگاری و در راســتای انجام وظیفه بازرســی 
نهادهــای مدنی، گامی در جهت تحلیل، بررســی، نقد و 
آسیب شناســی فعالیت های مدنی– صنفی باشد و البته 
به دور از هرگونه «سیاست بازی» مورد مطالعه قرار گیرد.

 برای نوشتن این گزارش چه روندی را طی کردید؟ �
در این گزارش از مستندات حقوقی و قانونی (اعم از 
آیین نامه ها، شیوه نامه ها و اساسنامه انجمن های همسو 
و اساسنامه انجمن) و همچنین گزارش های منتشر شده 
در رســانه های رســمی و مجازی و تحقیقــات میدانی 
درخصوص بحث های درگرفته در شبکه های مجازی و 
مصاحبه های بسیار با شــاهدان و البته تجربه شخصی 
نگارنده به عنــوان بازرس این دوره از انجمن، اســتفاده 
شده است. البته شایان ذکر است که در این گزارش سعی 
کردم با کســانی که فکر می کردم صدای شــان در گروه، 
کانال و ســایت انجمن هیچ گاه شــنیده نشده، مصاحبه 
مســتقیم کنم؛ زیرا دیگران که مرتب با مصاحبه، خبر و 
بیانیه و اظهارنظر در گروه های شبکه مجازی صدای شان 
بلنــد بود. بــرای همیــن در این گــزارش مصاحبه های 

مستقیم من فقط با بی صدایان بود.

 اگــر به طور خلاصــه بخواهید دلایل شکســت  �
فعالیت های صنفی به ویژه در حوزه روزنامه نگاری را 
ارزیابی کنید، به نظر شما کدام مسئله پررنگ تر است؟

به نظرم یک روزنامه نگار در گزارش تحقیقی خود تنها 
طرح موضوع و طرح سؤال می کند که گزارش من نیز با 
طرح سؤال آغاز و تمام می شود که برخی از این سؤالات 
از این قرار اســت: انجمن در برابر جامعه  روزنامه نگاری 
مســئول اســت یا صرفا در برابر اعضای خــود و لاغیر؟ 
به بیــان بهتر آیا این نهاد صنفی بایــد صرفا به اعضای 
خود متکی باشــد یا کل جامعه روزنامه نگاری؟ حال اگر 
اهمیت اعضا را اهم قرار بدهیم، آیا رأی همین اعضا در 
یک انتخابات قانونی نباید به تصمیمات بالادســتی اعم 
باشد و نباید برای صیانت از این آرا تلاش صورت بگیرد؟ 
آیا اگر به رأی مجمع و اکثریت هیئت مدیره منتخب برای 
ادامــه کار احترام گذاشــته می شــد و انجمن به تعلیق 
نمی رفت، به کســی ضرری می رســید؟ اگر در این شش 

ماه هیئت مدیره منتخب روند تشــکیل جمع مشــورتی 
(پیشــنهادی آقای نمک دوســت) را در کنار انجمن طی 
می کرد، اکنون انجمن به جای چشــم التماس داشــتن 
بــه وزارت کار، آیا حامیانی را در کنــار خود برای رهایی 
از این وضعیت نداشت؟ آیا اقداماتی نظیر آبستراکسیون، 
در راستای خواست برخی نهادها برای برهم زدن ترکیب 
انتخابی مجمع نبوده است؟ به بیان دیگر مشکل اساسی 
اینجاســت که دال گفتمان صنفی به جای اینکه منافع 
صنفی باشد، به گفتمان بقای نهاد تبدیل شده و در نتیجه 

منافع ذی نفعان نادیده مانده است.
 شما گزارش را به چند دوره دسته بندی کرده اید،  �

آیا ویژگی مشترکی بین آنها وجود داشته است ؟
بله، متأسفانه وابســتگی شدید این انجمن به وزارت  
کار حتی وابستگی به امکانات شهرداری! به طوری  که به 
جای آنکه تشکلی مستقل باشد، انگار زائده ای از وزارت  

کار است.
  مگر نباید برای دریافــت حمایت ها با نهادها و  �

سازمان ها اراتباط برقرار کنند؟
ارتباط با وابستگی فرق دارد!

 آن طــور کــه در گــزارش شــما آمــده، برخی  �
اختلاف  نظرها سبب شده تا انجام فعالیت های صنفی 
دچار مشــکل شــود، فکر می کنید این مسائل از کجا 

ناشی می شد؟
به نظر می رســد اختلافات بین اعضای هیئت مدیره 
(قبلــی و فعلــی فرقی نمی کنــد) از اختــلاف بین دو 
رویکــرد سرچشــمه می گیرد: اینکــه انجمــن در برابر 
جامعه روزنامه نگاری مســئول اســت یا صرفــا در برابر 
اعضای خود و لاغیر؟ خب وقتی نگاه این باشــد که تنها 
باید به اعضای خود متکی بود و لاغیر، خود به خود شما 
تشکل را تقلیل می دهید و نگاه را از گسترش تشکل دور 
می کنید. همین می شود که صنفی  با حداقل چندهزار و 

خرده ای عضو فعال در استان تهران (مجموعه همکاران 
در روزنامه هــا و خبرگزاری های تهران را در نظر بگیرید) 
فقــط ۲۰۰ عضو فعال برای شــرکت در مجمع دارد که 
آن هــم با تشــویق ها و اعمــال محدودیت هایــی مانند 
آنکه «اگر در مجمع شــرکت نکنیــد، از طرح  ترافیک و 
بقیــه امکانات خبری نیســت» به زور آورده می شــوند. 
معلوم اســت وقتــی خود را ملــزم به پاســخ گویی به 
جامعه روزنامه نگاری ندانید، وقتی مطالبات این جامعه 
را بــا تقلیل به «اساســنامه تیــپ وزارت کاری» نادیده 
بگیریــد، کم کم حمایــت جامعه روزنامه نــگاری را هم 
از دســت می دهید. اکنون معیشــت روزنامه نگاران در 
بدترین شــکل خود قرار دارد. واقعا تشــکلی که با طرح 
ترافیــک اعضایش را به مجمــع فرامی خواند، می تواند 
برای این روزگار ســخت کاری کند؟ این طرح ترافیک به 
درد کدام روزنامه نــگار کف تحریریه می خورد. چند تا از 
روزنامه نگاران ماشــین سواری شخصی دارند؟ این فقط 
یک مثال بود که نشــان دهد کار تشــکل صنفی تا کجا 

تقلیل یافته است.
 در دوره  قبلــی نیز برخــی اعتراض ها به رفتارها  �

و کم کاری هــای انجمن صنفی مطرح می شــد؛ مثل 
نامه صد امضــا و... اما این بار یکی از بازرســان و از 
درون انجمن، کاستی ها را بیان کرده است. شما این 

ضعف ها را ناشی از چه می دانید؟
به مسئله خوبی اشاره کردید. کاملا در گزارش شرح 
داده ام که به جای آنکه به مباحث مطرح شــده ازسوی 
این صد روزنامه نگار توجه شود، به تنها چیزی که توجه 
شــد، همین «عضویت» بود. کســی هم نیامد سؤال کند 
شــما هیئت مدیره چقــدر تلاش کردید تعــداد اعضای 
تشــکل تان را بالا ببرید؟ از سوی دیگر به نظر می رسد در 
هیئت مدیره ها، منتقدان همواره به نوعی ساکت می شدند 
و تا نقدی صورت می گرفت، این اتهام زده می شد که الان 

موجودیت تنها تشکل مستقل صنفی زیر سؤال می رود.
 به نظر شــما که به تحلیل دوره های مختلف این  �

انجمن پرداختیــد، چه تفاوتی میــان آن دوره اول 
که برخــی اعضای انجمن تهران از ســوی نهادهای 
بالادستی تأیید نشدند و استعفای دسته جمعی دادند 
و اکنون که در دوره ریاست حسن نمکدوست نهادها 
هنوز اجازه ثبــت انجمن را صــادر نکرده اند، وجود 

دارد؟
هیئت مدیــره  در  حداقلــی  همدلــی  اول  دوره  در 
اول بــود و در این هیئت مدیره کنونی تبدیل به انشــقاق 
حداکثری شده  است. بزرگ ترین اشتباه این بود که اقلیت 
آبستراکســیون کردند و کار را بــه هیئت مدیره قبلی که 
اعتبارش تمام شــده بود، ســپردند و هیئت مدیره قبلی 
هــم بزرگ ترین اشــتباه تاریخی مطبوعاتــی و صنفی را 
انجــام داد؛ به جای اینکــه از وزارت  کار تأخیر در ثبت را 
پیگیری و اســتعلام کند، اجازه گرفت که کار را از دست 
هیئت مدیره ای که مجمــع عمومی به آن رأی داده بود، 

درآورد.
 چند روز از انتشــار این گزارش گذشته است، چه  �

بازخوردی در میان روزنامه نگاران داشــته است؟ و 
راه حل به نظر شما چیست؟

داغ دل روزنامه نگاران تازه شده است. راه حل را باید 
اعضای صنف جســت وجو کنند. اساسنامه در این زمینه 

روشن است!
 و نکته   آخر؟ �

بر دیــوار جنوبی کاخ آپادانا از قول داریوش نوشــته 
شده است: خدا این کشور را از خشک سالی و دروغ حفظ 

کند... و انجمن ما را نیز.

گفت وگو با لیلی فرهادپور، بازرس انجمن صنفی روزنامه نگاران
روزنامه نگارى مستقل، صنف مستقل مى خواهد

زیر آسمان جهان

افغانســتان، دومیــن کشــور ناامن جهــان برای 
خبرنگاران 

ایندیپندنت: ســازمان گزارشــگران بدون مرز در گزارش 
ســالانه اش افغانســتان را پس از مکزیک دومین کشور 
ناامن برای خبرنگاران اعلام کرد. طبق این گزارش سالانه  
که از وضعیت خبرنگاران در سراســر جهان منتشر شده 
اســت، مکزیک با ثبت هفت مورد قتــل خبرنگاران در 
جایگاه نخســت است و افغانســتان با شش مورد قتل 
خبرنگاران در ســال ۲۰۲۱، دومین کشور خطرناک جهان 
برای خبرنگاران اعلام شــده است. در این گزارش، میزان 
قتــل خبرنگاران در ســال ۲۰۲۱ کمترین آمار ثبت شــده 
در ۲۰ ســال گذشته را نشــان می دهد؛ در حالی که شمار 
خبرنگاران بازداشتی در کشورهای مختلف در این سال، 
به ۴۸۸ مورد می رسد. سازمان گزارشگران بدون مرز در 
گزارش سال ۲۰۲۱ به افزایش موارد بازداشت خبرنگاران 

در سراســر جهان پرداخته و آمار بازداشــت خبرنگاران 
در ســال ۲۰۲۱ را بالاترین آمار از ســال ۱۹۹۵ به این سو 
توصیف کرده اســت. در گزارش این سازمان آمده است: 
«در حالی که آمار قتل خبرنگاران در ســال ۲۰۲۱ کاهش 
درخور ملاحظه ای داشــته، آمار بازداشت خبرنگاران که 
بیشتر در کشورهای چین، میانمار و بلاروس گزارش شده  
اســت، نسبت به ســال های قبل چیزی حدود ۲۰ درصد 

افزایش نشان می دهد».
در گزارش سازمان گزارشــگران بدون مرز، بازداشت 
خبرنگاران به ویژه خبرنگاران زن در ســال ۲۰۲۱ سه برابر 
بیشــتر از ســال ۲۰۲۰ اعلام شده اســت. در این گزارش 
آمده اســت: «در سال جاری دست کم ۶۰ خبرنگار زن در 
سراسر جهان دستگیر و بازداشت شده اند که بلاروس با 
ثبت ۱۷ مورد بازداشت خبرنگاران زن، در جایگاه نخست 
قرار دارد. هنوز بیشتر (۸۷ درصد) خبرنگاران زندانی در 

سراســر جهان را مردان تشکیل می دهند». براساس این 
گزارش، چین بــا ثبت ۱۲۷ مورد بازداشــت خبرنگاران، 
میانمار با ثبت ۵۳ مورد، ویتنام با ثبت ۴۳ مورد، بلاروس 
با ثبت ۳۲ مورد و عربســتان ســعودی با ثبت ۳۱ مورد 
بازداشــت خبرنگاران، پنج کشــوری  هســتند که از آغاز 
دسامبر ۲۰۲۱ بیشترین مورد بازداشت خبرنگاران در آنها 

ثبت شده است.
این گزارش به آمار بالای گروگان گیری خبرنگاران در 
سراسر جهان هم اشاره کرده است. بر این اساس، در سال 
۲۰۲۱، ۶۵ مورد گروگان گیری خبرنگاران در کشــورهای 
مختلف جهان ثبت شــده اســت که دو مورد بیشــتر از 
سال گذشته است. بیشترین تعداد این گروگان گیری ها در 
کشورهای سوریه، عراق و یمن اتفاق افتاده است. در کنار 
این موارد، یک خبرنگار فرانســوی نیز از ماه آوریل ۲۰۲۱ 

تاکنون در مالی به گروگان گرفته شده است.

ایران با ۲ امارت در شرق و جنوب

این روزها فلات قاره ایران شــاهد دو تحول در  �
بال شــرقی و جنوبی اش است که فاصله هریک 
بــا دیگری هزارو ۶۹۱ کیلومترمربع و دو ســاعت 
و ۲۵ دقیقه هوایی اســت. حضور امارت اسلامی 
بــر ویرانه های نواحی شــرقی امپراتوری ســابق 
اســلامی که همان افغانســتان کنونی و برگزاری 
نمایشگاه جهانی (اکســپو) با حضور ۱۹۲ کشور 
به میزبان دبی به مناسبت پنجاهمین سال اتحاد 
هفــت شیخ نشــین کوچک به نام هــای ابوظبی، 
دبی، شــارجه، عجمــان، فجیــره، رأس الخیمه، 
ام القویم در تشــکیل و اســتقلال امــارات عربی 
متحده، چشــم منطقه و جهان را به خود جلب 
کــرد. دفتر بین المللــی نمایشــگاه ها (BIE) در 
سال ۲۰۱۳ دبی را واجد شرایط و برگزاریِ اکسپو 
۲۰۲۰ دانست. در آغاز این رویداد، پنج شهر برای 
برگزاری این نمایشــگاه در ســال ۲۰۲۰ پیشنهاد 
شــدند که از میان آنها چهار شهر در رقابت باقی  
ماندند؛ دبی از امارات متحده عربی، اکاترینبرگ از 
روســیه، ازمیر از ترکیه و سائوپائولو از برزیل. دبی 
برای نخستین بار از خاورمیانه (خلیج فارس) این 
رویــداد را میزبانی می کند. دبــی پیش بینی کرده  
است که موفقیت در گرفتن این میزبانی می تواند 
۲۳ میلیــارد دلار بیــن ســال های ۲۰۱۵ تا ۲۰۲۱ 
برایش سود داشــته باشد. این معادل یک چهارم 
تولید ناخالص داخلی دبی است. برخی ها از خود 
می پرســند چرا منطقه بی آب وعلف بر روســتای 
صیادان توانســت یکی از بانفوذترین قدرت های 
منطقــه ای و مراکــز اقتصادی و تجــاری جهان 
تبدیل شود؟ این هفت خان توسعه توانستند بعد 
از عربســتان ســعودی، دومین قدرت اقتصادی 
خلیج  فــارس با ۱۰ میلیون نیــروی کار غیربومی 
شوند. نرم افزارهای اقتصادی فعال در این سامانه 
توانســتند آســان ترین راه های جلب ســرمایه ها 
را به خود بکشــانند. پاسخ به ســؤال بالا چندان 

مشکل نیست؛ اگرچه آنان پیش از استقلال نیز در 
فعالیت هــای اقتصادی به علت موقعیت خاص 
جغرافیایی شــان با اهمیت بوده و ساکنان ایرانی 
تبارشــان در زمره صاحبان حرفه و تاجرپیشگان 
موفــق بودند اما آفتاب اقبال خود را به واســطه 
تبدیــل اختلاف های داخلی بــه رفاقت و رقابت 
بین المللــی طوری بــالا آوردند کــه درآمدهای 
خالص و ناخالص گاز و نفت شان تنها ۳۰ درصد 
از کنش و واکنش های اقتصادی را شــامل شده 
و ۷۰ درصــد دیگــر مدیون اتحادشــان در جلب 
ســرمایه، تکنولوژی، سوخت هسته ای و... است. 
حال آیا می توان اتفاقی میان این دو امارت برقرار 
کرد؟ یادمان باشــد روزگاری این ســرزمین ها در 
سایه یک وفاق ملی در تجارت و امنیت با یکدیگر 
مشترک بودند و رشد روزافزون طرفی  و ضعف و 
ویرانی طرف دیگر در  صد ســال گذشته می تواند 
زمینه آســیب پذیری این قدرت بانفوذ منطقه ای 
را ایجاد کند. کشــورهای موجود در این سرزمین 
اگر به منافع مشــترک نیندیشــند، روزگار مخوفی 
را در آینده نزدیک تجربــه خواهند کرد. مردمان 
این ســرزمین چندان محتاج به ماجراجویی های 
فضایی نیستند و حاجت اصلی شان آب و امنیت 
اســت. این دو امارت نوظهور منطقه ای، که یکی 
چند روزه و دیگری چند دهه ای اســت، هر دو در 
منطقه تحول آفرین اند. پس گردانندگان منطقه ای 
به خصــوص نرم افزارهای سیاســی و اقتصادی 
کنونــی ایران اگر نقــش پل ارتباطــی مثبتی در 
این مســیر از خود نشــان ندهند، باید شاهد رکود 
بیشــتر فعالیت های اقتصادی و فرهنگی بخش 
خصوصی خود شوند. راستی سهم پهنه فرهنگی 
و تاریخی ایران در این آینده نگری، مدنظر طراحان 
جهانــی این گونه نمایشــگاه ها در چه جایگاهی 

تعریف شده و خواهد شد؟

یادداشت سلام به فردا

مســئله مخاطرات اقلیمی شــاید تا دهــه ۶۰ و ۷۰ 
میلادی چندان معنا و مفهومی نداشــت. دلیل آن هم 
این بود که قبل از جنگ جهانی دوم بشر آن چنان قدرتی 
نداشت که بتواند در طبیعت دخالت بکند. البته دخالت 
داشــت ولی این دخالت ها خیلی  ضعیف بود و اغلب 
چنان بــود که طبیعت می توانســت به راحتی خودش 
را ترمیم کنــد و به حالت اولیه اش برگــردد. تاب آوری 
طبیعت چنان بود که این دست تغییرات مشکلی برای 
آن ایجاد نمی کرد. فلسفه ای که در اوایل قرن بیستم در 
دنیا حاکم بود، فلســفه جبر محیطی بود. به این معنی 
که انسان می دانســت که نمی تواند در محیط دخالت 
کند؛ یعنی نمی تواند رودخانه زاینده رود را با تغییر مسیر 
به خوزســتان ببرد. اینجا جایی بود که انسان احساس 
حقارت می کــرد. تا اینکه بعد از جنــگ جهانی دوم و 
التیام یافتن زخم های جنگ در دهه ۶۰ میلادی انســان 
به تدریج به تکنولوژی مجهز شــد. این مســئله موجب 
شــد که فلسفه جبر محیطی هم کمی تضعیف شود و 
در مقابل انســان گرایی قدرت بیشتری بگیرد. در فلسفه 
انســان گرایی معتقدند که انسان باید از طبیعت به نفع 
خودش بهره بــرداری کند. همین فلســفه بود که پایه 
توسعه زندگی بشــری را گذاشت. به این ترتیب انسانی 
که همیشه از سوی طبیعت تحقیر می شد، فرصتی پیدا 
کرد تا عقده های خــود را در برابر طبیعت خالی کند و 
در آن دستکاری های گســترده ای انجام دهد. خیلی از 
این دوران نگذشــته بود که کم کم عــوارض این پدیده 
آشــکار شد. بشر به تدریج متوجه شــد که دمای هوای 
کــره زمین در حال افزایش اســت. پیــش از میانه های 
دهه ۷۰ میلادی دانشــمندان فکــر می کردند زمین به 
ســمت یخبندان پیش می رود اما دستکاری های انسان 
در طبیعت و رشــد و توســعه تکنولوژی موجب شد تا 
بفهمند که زمین در حال گرم ترشدن است. اینجا بود که 
فهمیدند انسان اشتباه کرده و بیشتر از ظرفیتی که باید از 
طبیعت به نفع خودش بهره برداری کرده است. تخریب 
طبیعــت اولین نشــانه های خودش را در گرم ترشــدن 
زمین نشــان داد. بــه گونه ای که در دهــه ۸۰ میلادی 
مفهوم «توســعه پایدار» بــرای بازنگــری در مفاهیم 
توسعه ای مطرح شد. به این معنی که انسان با بازبینی 
مفاهیم توســعه ای تلاش کرد تا در برابر این عواقب را 
بگیرد. هیئتی هم از ســوی ســازمان ملل تحت عنوان 
«هیئت بین الدول تغییر اقلیم» تعیین شــد تا مســئله 
را ســطح جهان بررســی کند و ببیند ماجرای گرم شدن 
زمین تا چه میزان واقعی اســت. اما هرچه بود، دیدیم 
که در چند دهه بعد از رشــد تکنولوژی بشر به صورت 
افسارگســیخته ای تلاش بــه ایجاد تغییــر در طبیعت 
کرد و ســعی کرد قدرت خود را به طبیعت نشان دهد. 

اگرچه اکنون هم در دنیا آگاهی های فراوانی نســبت به 
مسئله تغییر اقلیم و نتایج آن وجود دارد ولی همچنان 
شاهد اقدامات منفعت طلبانه انسان ها هستیم. همان 
منفعت طلبــی کــه طی یکــی، دو دهه بعــد از جنگ 
جهانــی دوم روزگار خوش کوتاهی برای بشــر فراهم 
آورد و بعــد از آن او را بــا عواقــب وخیم تصمیماتش 
مواجه کرد، حالا هم به شــکل های گوناگونی در جریان 
اســت. این چنین اســت که می بینیم با دستکاری های 
بشر و منفعت طلبی اش در توســعه کشاورزی دریاچه 
ارومیه خشک می شــود، زاینده رود با مشکلاتی مواجه 
می شود یا خطر فرونشست شــهرهای زیادی را تهدید 
می کند. بشــر در این نیم قرنی کــه از جنگ جهانی دوم 
گذشــت، فهمید که محیط زیست یک سطح تاب آوری 
مشــخصی دارد. به این معنی که اگر بیشتر از تحملش 
به آن نیرو وارد کند، آن نیرو به خود شما بازمی گردد. اما 
چرا باوجود این آگاهی همچنان شــاهد تخریب محیط 
زیست و دستکاری گسترده در آن هستیم؟ پاسخ را باید 
در ایــن بدانیم که به نظر هنــوز باوجود همه آگاهی ها 
و اطلاع رســانی ها، ســطح حساســیت جامعه به این 
موضوع چندان بالا نیست. به این دلیل که محیط زیست 
و طبیعت همیشه با دست بخشــنده ای در اختیار بشر 
بوده  اســت و برای همین خیلی ها تصــور می کنند هر 
بلایی که بر ســر آن بیاید، اتفاقی نمی افتد. مدیران هم 
اغلب منافع ملی را بهانــه ای برای تصمیمات مخرب 
خود می دانند. برای همین است که می بینیم توافق نامه 
پاریس یا همین نشســت اقلیمی امســال که در پاریس 
برگزار شد، هیچ وقت به نتایج درخورتوجهی نمی رسد: 
چراکه قدرتمندان همیشــه به منافع محدود خودشان 
فکر می کننــد و خیر عمومی را در نظــر نمی گیرند. در 
کنفرانس اقلیمی توکیو قرار شــده بود در ســال ۲۰۰۵ 
میــزان تولید گازکربنیک در دنیا به حداقل خود برســد. 
اما الان در ســال ۲۰۲۱ هســتیم و می بینیــم که هنوز 
کشــورهای دنیا باوجود آگاهی نســبت بــه مخاطرات 
این مســئله بر ســر اعداد و ارقام چانه می زنند و با این 
هدف فاصله زیادی داریم. به هر حال مخاطرات اقلیمی 
و تخریب محیط زیســتی همچنان در حال انجام است. 
همه آدم ها به دنبال منافع شخصی هستند و نمی دانند 
که منافع شــخصی کوتاه مدت است و اگر خیر جمعی 
حاصل نشود، همه متضرر می شوند. چنانکه دیدیم که 
بی توجهی مســئولان و شــهروندان به مسئله آلودگی 
هوا در این چند ســال موجب شده که حالا همه دچار 
مشکل شده اند و دیگر آسیب دیدن از آلودگی هوا شامل 
حال همه می شــود و فقیر و پولدار و سیاســت مدار و 
شــهروند را دربر می گیرد. به نظر من مدیران در سطح 
دنیا به هنوز به اصل مســئله و اهمیــت آن یقین پیدا 
نکرده اند. وضعیت شــهروندان هم در سایه ناآگاهی و 
منفعت طلبی روز به روز به سمت بدترشدن پیش برود. 
به هر روی تا جایی که بشر به مفهوم خیر عمومی واقف 
نشود و خودخواهی های حقیرانه اش را رها نکند، زمین 

روزگار بدتری را در پیش خواهد داشت.

بی توجهی به خیر عمومی 
و تشدید بحران های اقلیمی

 بهلول علیجانى
 اقلیم شناس

 حسین روحانى صدر
 کارشناس سازمان اسناد

چهره  هفته

رقابــت انتخــاب «چهره هفتــه شــرق» در هفته 
گذشته میان دو نماینده مجلس برقرار بود و در رقابتی 
تنگاتنــگ روح االله ایزدخــواه، نماینده مــردم تهران و 
فاطمه محمدبیگی، نماینده مردم قزوین در جریان بود. 
در نهایت هم ایزدخواه با کسب ۵۲ درصد آرای کاربران 
«شــرق» در اینســتاگرام از محمدبیگی پیشی گرفت و 

چهره هفته شد. روح االله ایزدخواه، نماینده تهران در 
مجلس، هفته گذشــته در تذکری شفاهی گفت: 
دانشــمندان ویروس شناسی هم وجود دارند که 
با واکسیناســیون مخالف هســتند. در کشور ما 

هم جوانان حزب اللهی و مطالبه گری 
وجــود دارنــد کــه در ماجراهــای 

و...  ســند ۲۰۳۰   ،FATF ،برجــام
ثابــت  را  ولایت مــداری خــود 

کردند. این عزیزان با اســتناد 
دانشــمندان  نقل قول  به 

و بعضی اســناد و مــدارک انتقاداتــی وارد می کنند. با 
این قشــر برخورد چکشــی و قضائی نکنید. در مقابل 
حرف هــای فاطمه محمدبیگی هم در هفته گذشــته 
واکنش های فراوانی در شــبکه های اجتماعی داشت. 
نماینده مردم قزوین هم گفته بود: وسایل پیشگیری هم 
در دسترس و هم قابل تهیه است؛ فقط رایگان بودنش 
برداشــته شد. در شــرایطی قرار گرفتیم که جمعیت 
کشــور کم است، چرا باید وســایل پیشگیری را با 
یارانه به مردم بدهیم؟ نظرســنجی چهره هفته 
«شــرق» هر پنجشــنبه در حســاب اینستاگرامی 
«شرق» برگزار می شود. کاربران «شرق» 
می توانند در یک نظرسنجی ۲۴ ساعته 
گزینــه مورد نظرشــان را انتخــاب 
کننــد. نتیجه جمعه هر هفته در 
اینستاگرام «شرق» و شنبه در 

روزنامه منتشر می شود.

روح االله ایزدخواه، نماینده مجلس، چهره هفته «شرق» شد
با جوانان حزب اللهى ضد واکسن برخورد نکنید!

 ایزدخواه، نماینده تهران در 
در تذکری شفاهی گفت: 
سی هم وجود دارند که 
ف هســتند. در کشور ما 

و مطالبه گری 
ماجراهــای 

و...  ۲۰۳۰
ثابــت   

ـتناد 
ن 

برداشــته شد. در شــرایطی
کشــور کم است، چرا باید

یارانه به مردم بدهیم؟ نظ
«شــرق» هر پنجشــنبه
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می توانند در ی
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